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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L’AJUNTAMENT DE DATA 30 DE JUNY DE 2020. 

 
 

 
Lloc de la sessió:                         Sala d’Actes de la Casa Consistorial 
Caràcter de la sessió:                 Ordinària  
Data:                                              30 de juny de 2020 
Hora de començament:             20:00 hores 
Hora d’acabament:                     21:15 hores 
Presents:                                        Sr. Montserrat Rosselló Nicolau (President, Partit per al Poble)  
 Sra. Marta Oliver Amengual (Partit per al Poble) 
 Sr. Ramiro Amurrio Fernández (Partit per al Poble) 
 Sr. Gregorio Bauzá Sastre (Partit per al Poble) 
 Sr. Jaime Català Rosselló (Partit per al Poble) 
 Sra. Francisca Bauzá Garí (Partit per al Poble)  

Sr. Joan Nicolau Mateu (ARA!-apib) 
Sra. Aina Sastre Bauzà (ARA!-apib)  
Sr. Pau Palou Bauzà (ARA!-apib) 
Sr. Sra. Apol·lònia Rosselló Barceló (ARA!-apib) 
Sr. Serehïm Salord Comes (ARA!-apib) 
 

 
Absents:   
 

Secretària Interventora: Sra. Carmen Rosario Botón Valderrábano  

Hi ha quòrum legal. 

 
ORDRE DEL DIA: 
 

1) Aprovació Acta sessió anterior 
2) Pla econòmic financer 2020. 
3) Adjudicació obra Reforma Parc Josep Maria Llompart, Pla d´obres i serveis 2019-2020. 
4) Festes locals 2021. 
5) Decrets de batlia. 
6) Moció festes La Beata 2020 (ARA-APIB). 
7) Precs i preguntes. 
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PRIMER.- APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ANTERIOR. 
 
Iniciada la sessió, es sotmet a consideració dels regidors l´Acta de la Sessió Ordinària celebrada el dia 

12 de març de 2020, la qual, és aprovada per unanimitat. 

 
 
SEGON. PLA ECONÒMIC FINANCER 2020. 

 

El sr. Batle exposa el Pla económic financer a executar i cumplir a l´any 2020 derivat de 
l´incompliment de la Regla de Despesa en la liquidació de 2019 motivada en gran part per la 
realització de modificacions de crèdit finançades amb Romanent de Tresoreria per a Despeses 
Generals (en endavant RTGG).  
 
L'origen de l'desequilibri econòmic de l'pressupost de despeses rau en la no previsió en el pressupost 
inicial de quantitats a les quals havia de fer front com ara la construcció de l'aula nova de l'escoleta 
pública És Cucarells a conseqüència de les modificacions requerides per l'IBISEC de la Conselleria 
d'Educació de l'GOIB que no habilitava a l'Ajuntament en la instal·lació o lloguer de mòduls 
prefabricats, així com modificacions en el transcurs de les obres corresponent a el pla d'obres i 
serveis 2018-2019 que van implicar suplementar els crèdits, a l'igual que la retribució de les hores 
extraordinàries (productivitat) per la realització de festes, fires i esdeveniments esportius a cobrir per 
la Policia Local i la Seguretat Social, així com despeses no previstes en el capítol 2 de despeses en 
béns corrents i serveis fonamentalment en reparacions imprevistes en parcs , cementiri, escola Es 
Cremat, biblioteca, entre d'altres, el que ha generat que s'hagin pagat fonamentalment mitjançant 
ingressos no financers corrents de l'pressupost de 2019 i mitjançant les corresponents modificacions 
pressupostàries realitzades en tal exercici econòmic 
 
Així mateix, cal advertir el desfasament econòmic d'ingressos que suposen les subvencions pendents 
d'ingressar la generació de crèdit es realitza en l'any 2019, però que no s'ingressen fins a l'exercici 
següent i per tant queden pendent d'imputar el seu ingrés a l'exercici 2019 però que mentrestant, les 
despeses que es realitzen durant aquest temps es sufraguen amb ingressos no financers de 
l'pressupost corrent de 2019. 
 
Per la Intervenció de l'Ajuntament s'informa de la necessitat de fer el present pla i exposa que de ser 
el RTGG real, derivat d'estalvis provinents d'altres anys; i l'evolució de les magnituds econòmiques 
així ho confirmen, el Pla Econòmic-Financer podria consistir en un mer compromís de no incomplir 
l'Estabilitat i Regla de Despesa en el futur a través de la realització de nous MC que generin 
l'incompliment. Si bé, tot i que hi ha un desfasament entre despeses i ingressos puntual, es considera 
per la Secretària-interventora més convenient afectar el desfasament econòmic existent a 
l'acompliment de la regla de la despesa mitjançant la retenció d'una quantitat econòmica en el 
pressupost de 2020 igual a l'incompliment generat. 
 
 
L'incompliment a què cal fer front és de 126.607,05 euros, per tant, es proposa la retenció de crèdits 
d'una sèrie de partides de l'pressupost d'ingressos i despeses de 2020: 
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Pel que fa a el pressupost de despeses: 
 
Es proposa la retenció de 80.000 euros de l'àrea de despesa 338 Festes pressupostada inicialment 

amb 133.100 euros, donada la situació actual de suspensió de les festes locals a conseqüència de 

l'Covid-19. 

 

Es proposa la retenció de 24.838,64 euros d'el capítol d'inversió 619.00 de l'àrea de despesa 171 

Parcs i jardins pressupostada inicialment amb 264.240,82 a conseqüència d'oferta econòmicament 

més avantatjosa de la licitació 01/2020 de la reforma de parc Josep Maria Llompart, si finalment 

s'adjudica tal obra a licitador que l'ha proposat. 

 

 

Pel que fa a el pressupost d'ingressos: 

 

Ens trobem amb l'ingrés realitzat el 04/06/202 per l'Institut Balear de l'Habitatge (IBAVI) no previst, 

per import de 39.992,20 euros corresponent a la realització d'habitatges de lloguer. 

 

Això implica que s'ha d'incorporar aquest "nou ingrés no financer" a el pressupost vigent a través 

d'una generació de crèdit regulada en els articles 43 i següents de l'RD 500/1990 pel qual es 

desenvolupa el Capítol primer de l'Títol sisè de la Llei 39 / 1988, de 28 de desembre, reguladora de 

les hisendes locals, en matèria de pressupostos. 

 

De tal generació de crèdit es proposa retenir l'import de 21.768,41 euros de l'total ingressat per 

aquest concepte de 39.992,20 euros. 

 

Conclusió: es proposa retenir els crèdits assenyalats i declarar-se no disponibles i afectar-se a cobrir 

en el present exercici el desfasament de 126.607,05 euros existent posat de manifest per la regla de 

la despesa, de conformitat amb l'article 12 LOEPSF i 30 i següents de l'RD 500/1990. 

 

El regidor Pau Palou exposa que al plenari de març, ja van observar i mencionar tant en l’aprovació 

de la liquidació del pressupost de 2019 com en l’aprovació del pressupost de 2020, la evidència de 

que la tasca de planentjament pressupostari que fa l’equip de govern no és la més encertada. 

Comenta que la quantitat de desviacions pressupostàries i modificacions de crèdit és excesiva i que 

ara es trobin que s´ha de reestructurar el pressupost de 2020 per haver incomplert la regla de la 

despesa, un limitació massa excessiva que imposa el govern espanyol als municipis petits com el 

nostre. A més exposa que al batle li ha anat bé perquè pot reduïr 80.000 en festes a causa de la 

COVID-19, però que realment aquest doblers haurien d’anar destinats no a pagar una mala gestió 

pressupostària sinó per fer polítiques públiques de cara a minimitzar els efectes econòmics i socials 

de la COVID-19 al municipi. 

 

Finalitzat el debat, i passat el punt a votació, és aprovat per majoria absoluta, amb 6 vots a favor de 
PxP i 5 abstencions d´ Ara-Apib. 
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TERCER. ADJUDICACIÓ OBRA REFORMA PARC JOSEP MARIA LLOMPART, PLA D´OBRES I SERVEIS 

2019-2020. 

El sr. Batle exposa que s´ha de adjudicar la contractació de l´obra de reforma del parc Josep Maria 
Llompart prevista en la subvenció d´obres i serveis de 2019 (BOIB nº 170 de 19/12/2019). 

El pressupost base de licitació IVA inclòs de l´obra és de 264.240,82 euros. Es va formular proposta 
d´adjudicació per la mesa de contractació en data 10-06-2020. 

El batle comenta que s´ha licitat a la plataforma de contratació a través del procediment obert 
simplificat i nº d´expedient 01/2020 amb el criteri de la oferta econòmica més avantatjosa  i que es 
van presentar les següents empreses i ofertes (per ordre de puntuació i IVA inclòs): 

1º Contratistas Mallorquines Asociados S.A.: 239.402,18 €. 

2º Vitrac obra pública S.L.: 254.100 €. 

3º Var-Surex S.L.: 258.027,53 €. 

4º MAN-SAU: 258.649,60 €. 

 

Per tant es  proposa l´adjudicació a l´empresa Contratistes Mallorquines Asociados S.A. 

 

 
Passat el punt a votació, s´aprova per majoria absoluta, amb 6 vots a favor de PxP i 5 abstencions d´ 
Ara-Apib: 
 

-  Adjudicar el contracte a l´empresa millor valorada econòmicament amb la oferta més 

avantatjosa: Contratistas Mallorquines Asociados S.A. per import de 239.402,18 €. 

- Delegar en el batle la signatura del contracte. 

 
 

QUART. FESTES LOCALS 2021. 

 
El sr. Batle explica, que de conformitat amb l´article 46 del Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol de 

regulació de jornades, hores extraordinàries i descansos, els ajuntaments han de determinar dues 

festes locals en l´àmbit municipal, per tot això, s´haurà de comunicar al Govern Balears els festius 

municipals per a l´any 2021 a Vilafranca de Bonany 

 

El Sr. Batle proposa els dies 11 d´octubre i 7 de desembre de 2021. 

 

Passat el punt a votació, s´aprova per per majoria absoluta, amb 6 vots a favor del PxP i 5 abstencions 

de ARA-APIB. 
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QUINT. DECRETS DE BATLIA. 

 

El Sr. Batle dóna compte als regidors dels decrets de batlia emesos des del mes de març de 2020  fins 

a la data de juny d´enguany, dels quals se´ls dóna còpia, de conformitat amb l´article 42 del 

reglament 2568/1986 d´organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals i l´article 46 

de la llei 7/1985 de bases del règimen local. 

 

El Ple en resta assabentat, no es fa cap observació. 

 

SISÈ. MOCIÓ FESTES LA BEATA 2020 (ARA-APIB). 

 

El regidor Pau Palou, fa la següent exposició: 

 

 

MOCIÓ SOBRE LES FESTES DE LA BEATA 2020 
 
Davant l’emergència sanitària de la COVID-19 els ajuntaments de l’illa haurem de reformular les 
nostres festes locals i creim que s’ha de fer comptant amb el major consens possible per tal de 
derivar o co-responsabilitzar les diferents parts que col·laboren i fan possible les festes de La Beata a 
Vilafranca. En aquest sentit, instar al senyor Batle a adherir-se al document de la Felib on s’indiquen 
un conjunt de protocols i compromisos per part dels ajuntaments alhora d’organitzar les festes 
locals. Veim innecessari, senyor Batle, que l’equip de govern hagi de carregar amb l’organització de 
les festes i que aquesta organització sigui tant unidireccional. Cal compartir les idees, les 
responsabilitats i obri el debat a qui realment fa de les festes de La Beata un dels millors 
esdeveniment del nostre poble: les associacions i persones implicades. D’aquesta manera i no ho 
dubti tendran el nostre suport per a la realització d’unes festes diferents però que mantenguin 
l’esperit dels altres anys. Davant aquesta realitat, des de l’oposició, exposam una bateria de 
propostes què creim que poden ajudar a repensar les festes i així donar l’oportunitat a tots i totes les 
vilafranqueres de gaudir de les festes que se mereixen: 
 
De cara a una millor organització de les festes de La Beata d’enguany creim que seria interessant 
crear una comissió de festes on hi participin els següents agents i entitats alhora de delimitar i decidir 
les activitat que ompliran el programa de La Beata: 
 
Equip de govern 
Oposició 
Policia Local 
Protecció Civil 
Tècnic de cultura 
Associacions i persones que participen activament en les festes i volen organitzar o  participen 
d’alguna activitat. 
 

De cara a les activitats no organitzades directament per l’Ajuntament creim que cal oferir a les 
associacions o grups de persones que vulguin realitzar actes els espais municipals i/o públics 
necessaris, sempre i quan es compleixin les normes sanitàries. 
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De cara a les activitats organitzades per l’Ajuntament com: Estesa de Bandera i Repicada de 
campanes, Volta de les xeremies el dia de Santa Catalina Tomàs i/o el Pregó es poden realizar amb 
relativa normalitat. El que és veu més afectat és el puntal de la festa que és la Tradicional Sortida del 
Dimoni, la qual no veim que no pugui ser possible, això si, pensant la millor manera per evitar 
aglomeracions entre tots, figura del dimoni inclós. 
 
De la verbena no fa falta parlar-ne ja que aquesta creim que és impossible de realitzar, però tal 
vegada és poden cercar fórmules alternatives com per exemple oferir suport a bars i restaurants o 
organitzacions que vulguin promoure concerts a certs espais públics i/o privats. 
 
De cara a la ciutadania , donar el missatge de que les festes de La Beata 2020 es faran, però amb 
formats reduïts, respectant les mesures sanitàries i que l’Ajuntament oferirà tot el suport posible per 
a la realització de celebracions de caire privat i veïnal. Oferir facilitats desde l’Ajuntament per 
sol.licitar tràmits administratius com ara, tenir un llistat d’espais i instal.lacions municipals que es 
puguin oferir a la població de vilafranca en cas de que es vulgui organitzar algun esdeveniment 
(reserves d’espais públics, talls de carrers i/o instal·lacions municipals), acotant en cada cas el 
nombre de persones què seria òptim per tenir les mesures sanitàries corresponents a cada momento 
i oferint serveis de seguretat i/o vigilància. 
 
De cara a les empreses i negocis locals , un cop passats el confinament i l’estat d’alarma els negocis 
del nostre poble hauran de fer números per poder treure endavant el negoci i mantenir els llocs de 
feina. Desde el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca s’han posat a l’abast de les 
empreses diferents tipus d’ajudes. A nivell municipal al contrari que a altres municipis no s’ha fet res 
però estaria bé i proposam que la inserció de publicitat al programa de festes de La Beata 2020 sigui 
gratuïta per aquelles empreses que ja van col·laborar al programa l’any passat. 
 
Acords adoptats per la Felib i diferents Ajuntament de Mallorca 
 
1. Les festes patronals dels nostres municipis hauran de prescindir d’actes multitudinaris i 
descontrolats i de grans concentracions. 
 
2. En el cas d’aquelles activitats que es puguin celebrar, hauran de fer-se adaptades a la situació, 
complint amb les mesures vigents en cada moment i amb una màxima responsabilitat per part de 
totes i tots. 
 
3. Cada poble té unes festes diferents, amb elements comuns, però també amb activitats i aspectos 
diferenciadors. La celebració de les festes, a més, es perllonga durant tot l’estiu i això provoca que, 
donada la situació canviant, cada Ajuntament hagi de prendre decisions i mesures diferents en funció 
de cada moment, si bé està clar que hi ha un denominador comú que farà, possiblement, que la 
majoria de decisions vagin en un mateix sentit. 
 
4. Les festes són un acte d’expressió de la nostra identitat i sentiment com a poble. La seva 
organització corre a compte de diferents entitats, i col·lectius. A més, els batles i batlesses 
considerem que les decisions sobre les festes s’han de prendre amb el màxim de consens amb les 
corporacions i grups polítics de cada Ajuntament. Per això, considerem que ha de ser cada 
Ajuntament qui acordi les activitats que es desenvoluparan a cada poble i modificarà els protocols 
d'acord amb la situació en cada moment i d’acord a la realitat del municipi. 
 



 

 

7 
-ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA PLE 30/06/2020- 

 

 

El sr. Batle exposa que el tema de les festes es molt delicat i que enguany no es celebraran,  només 
es podrien contemplar la realització de certes activitats amb aforo limitat i sempre respectant les 
mesures de distància, higiene, desinfecció i seguretat. No es pot anar més enllà, ja que l´Ajuntament 
no disposa dels medis materials ni personals necessaris. Exposa també que el dimoni no surtirà 
enguany. 
 
El regidor Ramiro Amurrio afegeix que hi ha que evitar conductes que  pugin suposar un risc per la 
salut de la població perquè es deconeix si hi haurà rebrots i si s´extendrà a l´estiu el covid-19. S´han 
de sopesar els riscos als events. 
 
Passat el punt a votació, la moció es rebutjada per majoria absoluta, amb 6 vots en contra del PxP i 5 

vots a favor de ARA-APIB. 

 
SETÈ. PRECS I PREGUNTES. 

 

El regidor Pau Palou (Ara!-Apib) fa la següent declaració: 

 

Com a grup polític municipal no defensam les actuacions del batle de Vilafranca, ni ens reconforta 

sortir damunt premsa pel motiu de la sanció que s’ha imposat a Montserrat Rosselló. De fet tot seria 

més senzill si això no hagués succeït però ha passat el que ha passat i ens toca reflexionar sobre els 

fets. Abans de tot i en el terreny personal, recordar que sempre i ara més que mai cal tractar els 

conflictes entre veïns de tu a tu, amb la denúncia a les autoritats com a darrer recurs. 

No podem deixar passar per alt, ni la sanció en si mateixa ni la gestió que n’ha fet l’equip de govern. 

Personalment, ni me ve ni me va i inclus entenc perfectament la “reunió d’amics” del batle, veure 

com ens limiten totalment la lliure circulació però cada dilluns tots els treballadors anam a treballar 

és realment contradictòri i davant aquesta oposició entenc que algú pensi: si he d’anar a fer feina 

cada dia no passa res per fer una petita quedada. 

Fins aquí tot correcte. El problema és que si ets el màxim responsable del poble no pots actuar 

d’aquesta manera i punt. I crec que una disculpa al seu moment hagués ajudat a no engreixar el 

problema però al contrari, a través de DM i UH veiem que les declaracions del batle són que era a 

una reunió d’un tema de l’ajuntament molt important amb uns asesors, que s’havia aturat de 

passada o que era una quedada informal (segons la noticia que miris) tot contradient en principi 

l’informe de la Guàrdia Civil. I si, les denúncies per infringir la quarentena són excessivament altes 

però també senzilles d’evitar: queda a ca teva. 

Davant tot l’enrenou que s’ha creat crec que ens convé a tots els que som al consistori fer un exercici 

d'abstracció perquè cal seguir fent feina per fer front a les conseqüències del COVID-19 i sobretot per 

preparar-nos per la recessió econòmica que pot venir i per un festes de la beata 2020 diferents sense 

oblidar l’actuació del batle però sense oblidar també que l’ajuntament ha de tenir un paper 

fonamental en la sortida de la crisi del coronavirus tot i que d'ençà que es va decretar l’estat 

d’alarma (dia 16 de març) ningú de l’ajuntament s’ha posat en contacte amb nosaltres ni informat de 

res. 
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El batle, exposa que a la reunió no més hi havia tres persones i que també se sap de molt de gent que 
no ha respectat el confinament i que no els van denuncies. Comenta que el seu grup polític no fa 
denúncies ni fotografies a l´oposició ni als veïns i que se´ls ha denunciat per ser de la Corporació i no 
ser de esquerres. 
 
El regidor Ramiro Amurrio exposa que encara que s´ha degut de respectar el confinanment previst,  
el primer que no va a respectar el confinament va ser el vicepresident del Govern d´Espanya Pablo 
Iglesias. 
 
El regidor Serehïm Salord, comenta que encara que ell no hagi tingut coneixement d´aquest incident, 
exposa que el confinament s´havia de respectar per tothom i els representats de l´Ajuntament han 
de donar exemple complint les normes, independentment del grup polític al qui pertanyin. 
 
 
Desprès de diverses manifestacions sobre aquest tema, no es formulen més precs i preguntes. 
 
 
 
I no havent més assumptes a tractar, quan són les 21:15 hores, el Sr. Batle aixeca formalment la 

Sessió de la qual n’estenc la present Acta. 

 

Sr. Batle Sra. Secretària Interventora 
 

 
Sgt: Montserrat Rosselló Nicolau                                         Sgt: Carmen Rosario Botón Valderrábano 
 


